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KRACHTLIJNEN  

De SERV en de Minaraad waarderen in dit gezamenlijke advies dat de Vlaamse 
regering met het ontwerpbesluit voor de normering van vast opgestelde zendan-
tennes een einde wenst te stellen aan het juridisch vacuüm dat ontstond na het 
arrest terzake van het Grondwettelijk Hof. De raden zijn ook erg opgezet met het 
gevoerde RIA-proces en vinden dat deze gestructureerde aanpak met brede en 
tijdige consultatie navolging verdient in andere belangrijke dossiers. 
 
De raden vragen dat de Vlaamse regering in aanvulling op de voorgestelde stati-
sche normering ook een echt beleid uitwerkt dat vanuit een dynamisch langere 
termijn perspectief actief technologische innovaties stimuleert die moeten leiden 
tot lagere stralingsniveaus. Ook is een maatschappelijk debat nodig over de ge-
wenste evolutie van het telecomnetwerk op lange termijn, waarin de kwaliteit van 
de gewenste telecomdiensten, de gezondheidsrisico’s, de kosten van investerin-
gen en andere maatschappelijke aspecten aan bod komen. 
 
Verder dringen de raden aan op een geïntegreerde informatiecampagne, een 
deskundig aanspreekpunt en een toegankelijke webstek over alles wat met stra-
ling te maken heeft. Daarbij moet bijzondere aandacht gaan naar de mogelijkhe-
den die GSM-gebruikers, in het bijzonder kinderen en jongeren vanwege hun 
extra gevoeligheid, hebben om via de aanpassing van hun gedrag de gezond-
heidsrisico’s te beperken.  
 
Tot slot vragen de raden dat de nodige maatregelen genomen worden opdat de 
voorgestelde regelgeving snel en degelijk in de praktijk kan uitgevoerd worden en 
resultaat kan hebben. Op korte termijn lijkt een uitbreiding van het ontwerp Pro-
tocol tussen het Vlaamse Gewest en het BIPT aangewezen zodat de deskundig-
heid van het BIPT niet alleen wordt ingehuurd voor ex post controlemetingen van 
het stralingsniveau, maar ook voor de ex ante evaluaties van nieuwe investe-
ringsdossiers. 
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ADVIES  

 

1. Situering van de adviesvraag en het advies 

Op maandag 19 april 2010 ontvingen de SAR WGG, de SERV en de Minaraad, 
hierna de raden genoemd, van de Vlaamse minister van Leefmilieu, Natuur en 
Cultuur een adviesvraag over een ontwerp van besluit van de Vlaamse Regering 
betreffende de normering van vast opgestelde zendantennes voor elektromagne-
tische golven tussen 10 MHz en 10 GHz. Het besluit legt een norm vast voor 
elektromagnetische golven die vast opgestelde zendantennes uitzenden. Er zijn 
immers aanwijzingen dat deze elektromagnetische golven, afhankelijk van onder 
meer de frequentie en het uitgestraalde vermogen, schadelijke effecten kunnen 
veroorzaken bij de mens en het leefmilieu.  
 
Als wettelijke norm heeft de Vlaamse regering geopteerd voor het behoud van de 
normering van het voormalige KB van 10 augustus 2005: een cumulatieve emis-
sienorm van 20,6 V/m. Deze norm heeft betrekking op alle vast opgestelde zend-
antennes die met een frequentie tussen 10 MHz en 10 GHz uitzenden. Bijko-
mend wordt een norm van 3V/m bij 900 MHz per zendantenne, per technologie 
en per operator/exploitant voorgesteld. Deze extra norm per zendantenne geldt 
niet voor antenne-installaties van Belgocontrol, NMBS, scheepvaart, ASTRID-
netwerk voor hulp en veiligheidsdiensten, radioamateurs, radio en televisie. 
 
De adviestermijn bedroeg zestig dagen. De SERV en de Minaraad beslisten om 
over dit dossier een gezamenlijk advies te formuleren. 
 
Ter voorbereiding van dit advies organiseerden de raden samen met de SAR 
WGG een hoorzitting met:  
 
 Dr. Hans Reynders, beleidsmedewerker bij het departement Leefmilieu, 

Natuur en Energie (dienst milieu & gezondheid, afdeling LHRMG).  
 Professor Gilbert Eggermont, voorzitter van de sectie fysische agentia van 

de Hoge Gezondheidsraad. 
 De heer David Erzeel, eerste ingenieur-adviseur bij het Belgisch Instituut 

voor Postdiensten en Telecommunicatie (BIPT).  
 Professor Guy Vandenbosch, stralingsdeskundige verbonden aan het 

ESAT-TELEMIC (KULeuven). 
 Professor Nik van Laerebeke, kankerdeskundige verbonden aan het stu-

diecentrum carcinogenese en primaire preventie van kanker (UGent) en 
tevens SAR WGG-lid. 
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2. Algemeen 

De raden zijn verheugd dat de Vlaamse regering met dit ontwerp van besluit een 
einde wil stellen aan het juridisch vacuüm dat ontstaan was door het arrest van 
het Grondwettelijk Hof van 15 januari 2009. Met het arrestnummer 193.456 werd 
het Koninklijk Besluit van 10 augustus 2005 vernietigd en werd duidelijk dat het 
stellen van blootstellingnormen voor zendantennes louter een gewestelijke be-
voegdheid is. 
 
Verder zijn de raden erg opgezet met het gevoerde RIA-proces en de uitgevoer-
de reguleringsimpactanalyse. Zij vinden het voorliggend dossier een voorbeeld 
van een degelijke, gestructureerde aanpak met brede en tijdige consultatie en 
moedigen de Vlaamse regering aan om ook bij andere belangrijke dossiers een 
gedegen RIA-proces te doorlopen. 
 
 

3. Voorzorgsprincipe en normering  

Over de gevolgen van niet-ioniserende straling voor de gezondheid van de mens 
bestaan nog zeer veel wetenschappelijke onzekerheden. Er zijn niettemin aan-
wijzingen dat niet-ioniserende straling een effect op de volksgezondheid zou 
kunnen hebben op lange termijn. Omwille van de wetenschappelijke onzekerhe-
den, complexiteit en onzekerheid met betrekking tot deze materie onderschrijven 
de raden het voorzorgsprincipe. De bevolking, in het bijzonder kwetsbare groe-
pen waaronder kinderen en jongeren, dient beschermd te worden tegen potentië-
le risico’s.  
 
De raden stellen vast dat de Vlaamse regering kiest voor een normering om de 
potentiële risico’s van niet-ioniserende straling van zendantennes te beperken. 
Ze stellen ook vast dat de voorgestelde normering verschilt van de andere ge-
westen in België en strenger is dan de aanbeveling terzake van de Wereldge-
zondheidsorganisatie1. In het Brussels Hoofdstedelijk Gewest kiest men voor de 
eerder door de Hoge Gezondheidsraad voorgestelde norm, een cumulatieve 
blootstelling van 3V/m bij 900 MHz2. In het Waalse Gewest kiest men voor een 
blootstelling per antenne van 3V/m onafhankelijk van frequentie. Het Vlaams Par-
lement vraagt in een resolutie3 een Vlaamse norm in te voeren met een grens-
waarde van 3V/m en aanvullend 0,6 V/m als streefwaarde te hanteren. De 
Vlaamse regering  kiest er met dit ontwerp van besluit voor om de cumulatieve 
blootstelling van 20,6 V/m bij 900 MHz over te nemen uit het KB van 10 augustus 
2005 en voegt hier een norm van 3V/m per antenne aan toe. 
 

                                                 
1 Bij 900 MHz (dit is de frequentie van een gsm-basisstation) komt dit overeen met 41,2 V/m. Zie : 

WHO  Electromagnetic Fields (300Hz – 300 GHz). Genève 1993 
2 Hoge Gezondheidsraad (2005). Advies van de Hoge Gezondheidsraad met betrekking tot het 

ontwerp van Koninklijk besluit houdende de normering van zendmasten voor elektromagneti-
sche golven tussen 10 MHz en 10 GHz. 24 februari 2005. 

3 Resolutie van 7 januari 2009 betreffende niet-ioniserende straling. Stuk 1996 (25008-2009) - nr. 3. 
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Omwille van het voorzorgsprincipe moet gestreefd worden naar zo laag mogelijke 
blootstelling aan niet-ioniserende straling.  Een normering van zendantennes die 
met een frequentie tussen 10 MHz en 10 GHz uitzenden is daarvoor een belang-
rijk instrument.  De raden spreken zich evenwel niet uit over de hoogte van de 
voorgestelde  normering gelet op de wetenschappelijke onzekerheden over de 
gezondheidseffecten (op lange termijn). Zij stellen enkel vast dat de metingen 
van het BIPT hebben aangetoond dat de norm van 3V/m bij 900 MHz per anten-
ne (voor Egem 6 min) op verblijfsplaatsen technisch haalbaar lijkt, mits bijkomende 
investeringen4. De raden stellen tegelijk vast dat de norm per zendantenne niet 
geldt voor Belgocontrol, Krijgsmacht, NMBS, scheepvaart, het ASTRID-netwerk 
voor hulp- en veiligheidsdiensten, radioamateurs, radio en TV. Rekening hou-
dende met de technische beperkingen en met de technologische evoluties in dit 
domein lijkt het nodig om de straling van deze antennes in eerste instantie te 
monitoren. Er dient  eveneens naar gestreefd te worden om de straling van deze 
zendantennes (op termijn) te beperken, in zover dit andere prioriteiten zoals de 
veiligheid van het lucht- en treinverkeer en  het openbaar belang niet in het ge-
drang brengt. De raden stellen bovendien vast dat de cumulatieve norm van 20,6 
V/m de toetreding van nieuwe spelers op de telecommarkt niet zou hinderen. 
 
Er moet volgens de raden ook meer aandacht uitgaan naar communiceren en 
informeren. Vandaag heerst  er heel wat ongerustheid bij de bevolking omtrent 
zendantennes en niet-ioniserende straling in het algemeen, ondermeer veroor-
zaakt door wetenschappelijke onzekerheden en een gebrek aan informatie. Een 
belangrijke taak van de overheid is daarom het transparant communiceren en 
informeren rond alles wat met straling te maken heeft. Aldus kan de perceptie bij 
de bevolking bijgesteld worden. Een geïntegreerde informatiecampagne, een 
deskundig aanspreekpunt en een toegankelijke webstek zijn terzake prioritair. 
 
In het bijzonder vinden de raden informatie en sensibilisering van GSM-
gebruikers over het verantwoord mobiel telefoneergedrag erg belangrijk. Burgers 
zouden op de hoogte moeten zijn van het feit dat de straling afkomstig van mo-
biele telefoons (GSM) in heel wat gevallen veel hoger ligt dan die van de zendan-
tennes. Hoewel de blootstelling aan deze straling afhankelijk is van het belge-
drag, en dus niet permanent is, vormt deze een minstens even groot risico dan 
deze van zendantennes. Concreet is het bijvoorbeeld aangewezen om het ge-
bruik van GSM’s te vermijden in snel bewegende voertuigen zoals auto en trein, 
de zogenaamde ‘oortelefoons’ te gebruiken en het gebruik bij zwangere vrouwen 
en jonge kinderen te beperken5.  
Tot slot vragen de raden zich af of de dienstverlening die het BIPT in het verle-
den bood om op vraag van ongeruste burgers gratis stralingsmetingen uit te voe-
ren in de toekomst onder impuls van de Vlaamse overheid zal worden verder 
gezet.  
Momenteel bestaat er een gratis en publiek toegankelijk “kadaster” van zendan-
tennes op de website van het BIPT6, weliswaar goed verstopt en moeilijk vind-

                                                 
4 Om eenzelfde dekkingsgraad te realiseren ramen de operatoren dat er ongeveer 130 bijkomende 

sites (kostprijs +/- 15 miljoen euro) nodig zijn. Zie Reguleringimpactanalyse p. 75. 
5 Hoge Gezondheidsraad (2004). Aanbeveling van de HGR met betrekking tot het gebruik van 

mobiele telefoontoestellen (GSM) door de algemene bevolking. 12 maart 2004 
6 Zie http://www.bipt.be/nl/365/ShowContent/1488/Cartografie/Antennewebsite_BIPT.aspx 
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baar. Volgens de raden moeten deze gegevens beschikbaar blijven en op een 
gebruiksvriendelijke manier consulteerbaar worden.    
 
 

4. Naast normering ook echt dynamisch beleid 

De raden menen dat in aanvulling op de voorgestelde statische normering, een 
dynamisch beleid nodig is op vier vlakken. 
 
Ten eerste vinden de raden het essentieel dat de overheid nu reeds de nodige 
prikkels voorziet voor (de implementatie van) technologische innovaties die 
leiden tot lagere stralingsniveaus. Er zijn namelijk indicaties dat door de im-
plementatie van technologische innovaties de stralingsniveaus van zendanten-
nes verder zouden kunnen dalen. Door bijvoorbeeld gebruik te maken van (be-
staande)  binnenhuisnetwerken  met lage vermogens, zouden zendantennes 
aanzienlijk minder hard moeten stralen7. Dergelijke netwerken zijn evenwel (nog) 
niet voor iedereen betaalbaar.   
 
Ten tweede moet de Vlaamse regering volgens de raden ook voldoende aan-
dacht en middelen besteden aan het stimuleren en opvolgen van wetenschap-
pelijk onderzoek naar de lange termijn effecten van niet-ioniserende stra-
ling op de gezondheid (in het bijzonder  van de meest kwetsbare groepen) en 
naar mogelijkheden om deze effecten te vermijden. Dergelijk onderzoek zal 
voornamelijk in een internationale context gebeuren.   
 
Ten derde is een breed maatschappelijk debat nodig met alle doelgroepen over 
de gewenste evolutie van het telecomnetwerk op lange termijn. Afhankelijk 
van de behoeften die het netwerk in de toekomst moet vervullen en van de tech-
nologische innovaties, zullen de modaliteiten, de effecten voor de volksgezond-
heid en de kosten namelijk sterk verschillen. Concreet moet in dat debat de ge-
wenste kwaliteit van de geleverde telecomdiensten, de mogelijke 
gezondheidsrisico’s, de vereiste investeringen en eventuele andere maatschap-
pelijke aspecten aan bod komen. Daartussen zullen maatschappelijke en politie-
ke afwegingen nodig zijn. Als de datatransfer bijvoorbeeld moet toenemen, is een 
denser netwerk met de bijhorende investeringen noodzakelijk om te vermijden 
dat de stralingsniveaus toenemen. Als het bereik binnenshuis overal gegaran-
deerd moet blijven, zullen de stralingsniveaus hoger blijven. Als de stralingsni-
veaus moeten verminderen zonder dat het bereik verslechtert, zijn op korte ter-
mijn wellicht meer zendantennes nodig met de nodige ruimtelijke en esthetische 
implicaties en de bijhorende kosten en zo meer.   
 
Ten vierde moet er veel meer aandacht gaan naar communiceren en informe-
ren en sensibiliseren. Gelet op het feit dat GSM-gebruik steeds op jongere leef-
tijd begint en bij tieners sterk toeneemt is het volgens de raden aangewezen om 
sensibilisering ook op maat van jongeren te voorzien.    

                                                 
7 Guy Vandenbosch (2010), ‘Elektromagnetische straling – wetenschappelijk overzicht en norme-

ring’. KULeuven. Hoorzitting georganiseerd door de SAR WGG, de SERV en de Minaraad op 
20 mei 2010. 
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5. Snelle uitvoering 

De Vlaamse regering moet de nodige inspanningen leveren zodat de voorgestel-
de normering ook snel en degelijk in de praktijk kan worden toegepast. Dat is 
belangrijk voor de bescherming van de volksgezondheid én voor de investerin-
gen van operatoren. Terzake vragen zij zich af of het departement Leefmilieu, 
Natuur en Energie (LNE) op dit moment de nodige expertise, mankracht en mate-
rieel in huis heeft om op korte termijn de nodige ex ante evaluaties en ex post 
metingen van de stralingsniveaus uit te voeren. Indien dit niet het geval is, kan 
samenwerking met externe deskundigen zoals het BIPT noodzakelijk zijn. 
 
De raden namen kennis van het ontwerp van Protocol tussen het Vlaamse Ge-
west en het BIPT betreffende emissiemetingen van elektronische velden in de 
omgeving van vast opgestelde zendantennes. Dit ontwerp van Protocol heeft tot 
doel om, in afwachting van de finalisering van een samenwerkingsakkoord, het 
BIPT ex post controle-metingen van de stralingsniveaus te laten uitvoeren zodat 
de bevolking en de gemeenten zich een idee kunnen vormen van de aanwezige 
blootstelling. Volgens de raden lijkt het aangewezen om de draagwijdte van het 
Protocol uit te breiden tot ex ante controles zodat het BIPT de door de operato-
ren gedane ex ante analyses op basis van mathematische modellen kan over-
doen en controleren.  
 
Het is voor de raden onduidelijk of de vrijstelling van het indienen van een con-
formiteitsattest behouden blijft voor zendantennes met lage vermogens en waar-
bij een welbepaalde veiligheidsafstand gerespecteerd wordt (artikel 2 van het KB 
van 10 augustus 2005). Volgens de raden moet deze vrijstelling behouden blij-
ven. Ze vragen om dit te verduidelijken hetzij in het besluit, hetzij in de nota aan 
de Vlaamse Regering.   
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